

Suara dari Tanah Suci:

Khusbah Jumaat dari Masjidil Haram

Oleh: Faḍīlah Shaykh Abdullah Khīyāṭ

Imam Besar Masjidil Haram

Al-hamduli 'Lāh alladhī aghzana bi al-Islām, aḥmaduhu, subḥānahu wahuwa ṣāhibu alfaḍlu wa al-an'ām, wa ashhadu an lā ilaha illā Allāh waḥdahu lā sharīka lahu, wa ashhadu anna saiyidinā Muḥammadā 'abduhu wa rasūluhu saiyidi al-anām, Allāhumma ṣalli wa sallam 'ala 'abdika warasūlika Muḥammad, wa 'ala alihi waṣaḥbihi ... amma ba'du fayā 'ibād Allāh ittaqū Allāh!

Terjemahan: Wahyu Qalam

Wahai sekalian hamba Allah,

takutlah kamu akan Allah!

Ajaran-ajaran yang telah diutarakan Tuhan kepada hamba-hambanya untuk memimpin mereka itu menuju kepada kebahagiaan hidup dunia dan akhirat, ialah memerintahkan mereka supaya bersifat “taqwa” kepada Allah di dalam setiap lapangan hidup yang mereka tempuhi di alam dunia ini.

Selain dalam lapangan ibadah perkataan “taqwa” ini mengandungi erti kata yang luas, tegasnya sifat “taqwa” ini bukan hanya terbatas di lapangan “ibadah” sahaja, tetapi di dalam pergaulan sehari-hari di antara manusia sesama manusia juga sifat “taqwa” ini mestilah juga diamalkan. Sifat “taqwa” yang paling penting sekali mesti diamalkan oleh seorang Islam dalam pergaulannya, ialah membiasakan diri “bercakap benar”, dengan tertanamnya sifat “taqwa” ini di dalam jiwa seseorang muslim, akan lebih mengeratkan perhubungannya dengan Tuhan, ini selain daripada ia dapat memperteguhkan silaturrahim dengan manusia yang sepergaulan dengannya di dalam sesuatu masyarakat.

Sifat “taqwa” ini juga akan menimbulkan perasaan “ikhlas” ketika melakukan sesuatu ibadah

terhadap Allah dan selalu jujur sewaktu melakukan sesuatu pekerjaan dalam urusan hidup sehari-hari, menjauhkan diri daripada mengerjakan sebarang perbuatan-perbuatan mungkar dan maksiat serta selalu beringat-ingat dan awas waspada dalam setiap langkah untuk mencari keredaan Tuhan.

Di dalam kitab suci al-Qur’ān Allah ada menegaskan, bahawa sebaik-baik bekal yang dibawa pulang oleh seseorang hamba ke alam akhirat untuk menemui Tuhannya itu, ialah “taqwa”, sebagaimana firman-Nya dalam *Sūrah al-Baqarah* ayat (197):

“Wa tazawwadū fa inna khayra al-zādi al-taqwā, wattaqūni yā ‘ulī al-bāb”.

Ertinya: “Dan bawalah perbekalan, maka sesungguhnya sebaik-baik bekalan itu ialah “taqwa” dan takutlah kamu kepadaku wahai orang-orang yang berakal!”

Apabila sifat “taqwa” ini benar-benar telah tertanam di jiwa seorang muslim, maka ia tidak akan gentar menghadapi sebarang kezaliman yang dilakukan orang

ke atasnya. (Lantaran segenap jiwanya ada hubungan yang rapat dengan zat Tuhan yang menjadikannya – P).

Wahai Ikhwan Al-Muslimin!

Sebagaimana yang telah saya katakan tadi, bahawa sifat “taqwa” yang paling penting sekali mesti diamalkan oleh seseorang Islam dalam pergaulan sehari-hari, ialah membiasakan dirinya “bercakap benar”, bercakap benar dalam segala urusan keduniaan yang dilaksanakannya pada setiap hari, sama ada urusan-urusan yang dijelankannya itu secara bersembunyi, atau pun secara berterang-terangan. Kerana seseorang yang sentiasa “bercakap benar” itu, lebih dipercayai oleh keluarga dan masyarakat yang berada di sekelilingnya.

Para ulama salaf sewaktu mentafsirkan – dengan lebih luas – erti “bercakap benar” ini, ialah “menjauhkan diri dari segala kejahatan”, tegasnya kalau hanya lidah sahaja yang “bercakap benar”, tetapi hati dan perbuatannya berlainan dengan apa yang dikatakannya itu, maka ia tidak boleh dianggap dari golongan orang yang “bercakap benar”, lantaran lidahnya telah membohongi hati dan perbuatannya, malahan orang yang bersifat demikian termasuk ke dalam golongan “orang-orang *munāfiqīn*” atau bermuka dua. Orang-orang *munāfiqīn* ini pada hari akhirat kelak mereka akan dilemparkan ke dalam api neraka di lapisan yang paling bawah sekali, sebagaimana sabda Rasulullah (S.A.W) yang maksudnya:

“Sesungguhnya orang-orang *munāfiqīn* itu akan ditempatkan di lapisan api neraka yang paling bawah sekali.”

Bercakap benar juga adalah termasuk dalam sifat-sifat orang-orang yang beriman, seseorang itu tidak dianggap beriman selagi ia tidak bercakap benar, perkataan benar yang diucapkannya itu hendaklah cocok dengan niat yang terlintas di dalam hatinya dan cocok pula dengan perbuatan yang dilakukannya. Kalau tidak maka ia juga bukan dari golongan orang-orang yang benar-benar beriman kepada Allah dan hari kiamat sebagaimana sabda Rasul (S.A.W) yang berbunyi:

“Man kāna yu’min bi Allāh wa al-yawm al-ākhir, falyaqul khayran aw liyaṣmut”.

Ertinya: Barang siapa yang beriman kepada Allah dan hari kiamat, maka hendaklah ia berkata benar atau ia diam”.

Sabdanya lagi:

“Al-‘Āfiyat ‘asharat ajzā’, tis ‘atu minhā fi al-ṣamt”.

Ertinya: “Kesihatan (kesempurnaan iman seseorang) itu dalam sepuluh bahagian, sembilan daripadanya dalam keadaan diam”.

Telah bertanya seorang sahabat bernama ‘Utbah¹ bin ‘Āmir (R.A) akan Rasulullah (S.A.W); dengan katanya:

“Apakah keselamatan itu? Maka sabda Rasul Allah (S.A.W): ‘Peliharalah lidahmu, bekerjalah untuk kebahagiaan rumahmu (keluargamu) dan menangislah (menyesallah) atas kesalahanmu!’”.

Dalam satu wasiatnya kepada sahabat Mu‘ādh bin Jabal (R.A), Rasulullah (S.A.W) bersabda; maksudnya:

“Tegah olehmu ini – yakni lidah; maka dijawab oleh Mu‘ādh (R.A) dengan katanya:

¹ Perkataan sebenar ialah Uqbah bukan Utbah.

Khutbah Jumaat . . .

‘Salahkah kami menggunakannya untuk kami berkata-kata dengannya? Maka jawab Rasulullah (S.A.W): ‘Kehilangan oleh ibumu akan engkau wahai Mu‘ādh, tidaklah manusia itu akan menuamkan muka mereka di atas api atau atas hidung mereka melainkan apa yang dikeluarkan oleh lidah-lidah mereka (dari perkataan-perkataan yang keji dan dilarang!’”

Hadith di atas menerangkan bahawa sebahagian besar yang dimasukkan ke dalam neraka, ialah orang-orang yang melakukan jenayah “lidah” atau orang yang panjang lidahnya (dalam bahasa kita ialah orang-orang yang suka membawa mulut - P.) dengan berkata dusta, mengata, mengumpat orang, menjadi saksi yang palsu, menaburkan fitnah ke sana sini dan lain-lain perkataan keji yang dianggap perbuatan maksiat oleh syarak.

Sidang Jumaat yang Mulia!

Suatu masyarakat tidak akan teguh pendiriannya dan ia pasti akan menghadapi zaman keruntuhan selagi manusia yang menjadi anggotanya tidak mahu menjaga kebicaraan lidah yang akan menceburkan mereka ke jurang dosa dan permusuhan, sebagaimana yang telah dibayangkan oleh Rasulullah (S.A.W) di dalam beberapa hadithnya yang tersebut di atas.

Setiap satu kalimah kata yang keluar dari lidah yang lancang dan mulut yang bacar itu, boleh menyinggung perasaan orang yang mendengarnya dan jika kata-kata yang diucapkan itu mengandungi bibit-bibit “fitnah” ia boleh menimbulkan persengketaan yang membawa kepada tercetusnya suatu pergaduhan. Setiap anggota masyarakat yang

ingin hidup aman damai dalam suasana harmoni di sepanjang zaman maka hendaklah ia sentiasa menjaga lidahnya daripada mengeluarkan perkataan-perkataan yang dusta atau masuk campur dalam sesuatu perkara yang tidak kena mengena dengan dirinya, sekalipun dengan tujuan berseloroh untuk mengisi waktu-waktu yang lapang, seperti bergurau jenaka untuk mentertawakan orang-orang yang mendengarnya dengan tujuan untuk menarik perhatian orang ramai terhadap dirinya, kerana yang demikian itu adalah dilarang oleh Rasulullah (S.A.W) sebagaimana sabdanya:

“Inna al-‘abda layatakallamu bi al-kalimati li yadhaku al-nās fayaskhaṭu Allāhu ‘alayh” - wa fī riwāyat – “Yahwī bihā sab‘īna kharīfan fī al-Nār”.

Maksudnya: “Sesungguhnya seseorang hamba yang berkata-kata dengan mengeluarkan kalimah untuk mentertawakan orang ramai, maka Allah akan menghina ke atasnya” – di dalam suatu riwayat yang lain – “ia akan dibenamkan selama tujuh puluh kali musim buah (tujuh puluh tahun) di dalam api neraka.”

Di antara kata-kata yang terlarang diucapkan oleh seorang muslim, ialah kata-kata yang mengandungi tujuan memuji-muji diri, bermegah-megah dengan pangkat kebesaran, berbangga dengan darah keturunan dan mendedahkan keaiban seseorang yang patut diperlindungi, atau menyampuk perkataan orang yang sedang berkata-kata (dengan tujuan untuk mengganggunya), yang mana semua ini akan menyinggung perasaan seseorang, serta menimbulkan emosi benci membenci yang membawa kepada timbulnya perasaan dendam mendendam yang tidak berkesudahan. Perbuatan-perbuatan yang seumpama ini adalah